
ralno učiteljsko fronto, ki je vodila dolgo
letno borbo proti tem škodljivim in razdiral
nim pojavom. Moralna učiteljska fronta ni 
bila ustvarjena zaradi kakega političnega ka
pitala, kakor se je to predbacivalo Jugoslo
venskemu učiteljskemu udruženju, nego iz 
čistih pobud, da se ohrani zdrav razvoj šole 
in narodnega učiteljstva in da se ohranijo in
teresi naroda. Moralna učiteljska fronta je 
bila naperjena v prvi vrsti proti nemorali pri 
napredovanjih in premestitvah ter proti tež
kim pojavom, ki so se ukoreninili celo v pro
svetno stroko, proti sistemu podkupovanja za 
pridobivanje zakonskih pravic, proti pojavu, 
ki ga je javno ugotovil bivši prosvetni mini
ster. Zaradi teh pojavov je bilo svoječasno 
prekinjeno sodelovanje Jugoslovenskega uči
teljskega udruženja s prosvetnim ministr
stvom, ne s prosvetnim ministrstvom kot 
ustanovo, nego z odgovornimi uradniki in 
krivci, z nosilci take politike. Sodelovanje je 
bilo prekinjeno zaradi nepravilne politike, ki 
je bila vodena v personalnem pogledu in za
radi sprejemanja slabih sugestij od nelegi
timnih učiteljskih osebnosti. 

Jugoslovensko učiteljsko udruženje želi 
sodelovati s prosvetno centralo na moralni 
osnovi. Zaveda se dolžnosti, da kot ustanova, 
ki služi prosvetnim smotrom, pomaga pri 
vseh stremljenjih državne oblasti, ki so v 
korist narodne šole in prosvete, zaveda se, 
da učiteljstvo kot državno uradništvo mora 
pomagati pri stremljenjih za dobrobit na
roda in države. Toda to sodelovanje mora 
temeljiti na zdravih načelih, v prvi vrsti, 
da se o šolskih in učiteljskih vprašanjih kon
sultirajo in sprejemajo sugestije odgovornih 
legitimnih učiteljskih predstavnikov, a vsa 
druga vprašanja naj se usmerijo v prečiščenje 
v učiteljsko organizacijo. 

Odkloniti je treba vzroke, ki so ovirali 
sodelovanje in dobre odnošaje med učiteljsko 
stanovsko organizacijo in prosvetno centralo. 
Ustvariti je treba pogoje za uspešno delo, v 
prvi vrsti prečistiti aparat prosvetne upra
ve, ker nikakor ne morejo popravljati zla oni, 
ki so to zlo v preteklosti povzročili, sodelo
vali pri slabih ukrepih in jih izvajali. Preči
stiti je treba učiteljski starešinski kader od 
nadzornikov, ki so se kompromitirali in dis
kvalificirali, do neposrednih učiteljskih stare
šin, šolskih upraviteljev. Učiteljstvo priča
kuje, da se bodo krivice iz preteklosti popra
vile in izvršile splošne reparacije ob priliki 
letnega razporeda, kakor tudi reparacije od
stavljenih upraviteljev ne samo v mestih, ne
go tudi po vaseh. Učiteljstvo želi objavo let
nega razporeda. V zadnjem času se še po
sebno pojavlja problem nadštevilnih učiteljev 
v posameznih krajih. Ne more se osporavati 
pravica oblasti, da regulira to vprašanje, ker 
ne more ostati pri dosedanjem stanju: da 1600 
šol in oddelkov ostane brez učitelja, a v me
stih, da so nadštevilni učitelji. Z ozirom na 
težke skušnje v preteklih letih je učiteljstvo 
zaskrbljeno in želi, da se ta problem reši na 
najpravičnejši osnovi. Iz tega razloga je po
trebno, da se učiteljski javnosti objavijo na
čela, po katerih se bo ob priliki reševanja te
ga vprašanja postopalo. 

Predsednik JUU je naglasu1, da prosvetno 
ministrstvo lahko računa na popolno privatno 
iniciativo Jugoslovenskega učiteljskega udru
ženja za vse ono, kar je dobro za narodno 
šolo in prosveto, in na polno sodelovanje uči
teljstva pri vseh ukrepih z moralno osnovo. 

Gospod pomočnik prosvetnega ministra 
je v dolgeifi govoru naglasil principe, ki jih iz
vaja prosvetno ministrstvo in poglede gospo
da prosvetnega ministra, kakor tudi svoje po
glede na aktualne šolske probleme. Njegova 
pojasnila so se povsem strinjala s stremlje
njem učiteljstva tako, da je podpredsednik 
JUU tov. Todor Dimitrijevič še prav posebno 
naglasil skladnost pogledov, iznešenih v izja
vah gospoda pomočnika, s pogledi, ki so jih 
dan prej iznesli na seji upravnega odbora 
zastopniki učiteljstva. 

Po govoru gospoda pomočnika so še po
samezni predsedniki sekcij iznesli lokalne po
trebe ter so govorili še predsednik sekcije 
JUU za dravsko banovino tov. Metod Kumelj, 
podpredsednik sekcije za zetsko banovino 
Filip Špadjer, predsednik sekcije za drinsko 
banovino Štefan Bilčar, predsednik sekcije 
za vrbasko banovino Milan Stambolija in 
drugi. 

Sprejem upravnega odbora JUU 
pri pomočniku prosvetnega ministra 

11. septembra t. 1., ob priliki zasedanja 
upravnega odbora JUU, je sprejel pomočnik 
prosvetnega ministra gospod Boško Bogda
novič predsednike sekcij skupno s predsed
stvom JUU. 

Gospoda pomočnika so posetili tov. Ivan 
Dimnik, predsednik JUU, Todor Dimitrijevič 
in Peter Madžarac, podpredsednika JUU, 
Marko Cvetkovič, predsednik sekcije Skop
lje, Filip Spadjer, predsednik sekcije Ceti
nje, Štefan Bilčar, predsednik sekcije Sara
jevo, Milan Stambolija, predsednik sekcije 
Banjaluka, Metod Kumelj, predsednik sek
cije Ljubljana, Branislav Živkovič, predsed

nik sekcije Niš, Milan Protič, predsednik 
sekcije Novi Sad, Vidoje Čergovič, podpred
sednik sekcije za mesto Beograd. 

Predsednik JUU tov. Ivan Dimnik je 
obrazložil težko situacijo, v kateri se nahajata 
šola in učiteljstvo po mnogih nesrečah, po
vzročenih po prejšnjih režimih, v katerih je 
vladal sistem moralnega poniževanja učitelj
skega stanu in korumpiranja učiteljstva s po
ložaji, grupami in premestitvami. Popravlja
nje teh pogrešk je težko, ker so omajane 
mnoge moralne in zakonske osnove; 

Te razmere so ustvarile mo


